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SITUACE ZE ŽIVOTA 
 

Jak pomoci k duchovnosti příbuzným  
Vybráno ze Satsangu 25.12.1998  

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 
Óm Šrí Paramátmane Namaha    

    

 

 
Otázka: „Chtěla bych pomoci své dceři a jejímu manželovi, aby nastoupili na 

duchovní cestu.“  

Můj návrh zní: Nesnažte se nikomu pomáhat na duchovní cestě do té doby, dokud 
sami potřebujete pomoc od někoho jiného.  

Bůh pomáhá všem, přenechte to Jemu. Častokrát se s dobrým úmyslem a city 
snažíme pomoci svým drahým, protože jsme přesvědčeni, že je naše cesta tím 
nejlepším způsobem jak dosáhnout duševního klidu. Nemůže se nám to podařit, 
protože duchovní cesta je individuální záležitostí. V jedné rodině mohou být například 
dva duchovní hledající, zatímco ti ostatní ještě nejsou na takovém stupni, aby 
pochopili význam duchovního hledání. Lidé jsou různě založení a přikládají hodnotu 
různým věcem. Vy své blízké milujete a chcete pro ně to nejlepší. Zároveň je chcete 
přivést k hledání proto, že jste k nim připoutáni, a to není moudré. Každý máme svůj 
osud a i oni budou vedeni svým osudem.  

Dejte jim svobodu. Vy jste svobodní, tak nechť mají svobodu i oni. Co se jim má 
stát, to se jim stane. V záležitostech světa pro ně dělejte vše, co je prospěšné, ale 
nesmíte očekávat, že budou následovat vaše přání. Tak zní moje rada. Naopak se 
může často stát, že bude duchovními myšlenkami osloven někdo, s kým ani nejste 
příbuzní, a bude se chtít stát hledajícím.  

Váš záměr je dobrý, ale je zapotřebí více moudrosti.  

Pomáhá služba druhým, ale ne snaha o to někoho převychovávat. Tento přístup 
v sobě skrývá ego. To, že chceme někoho změnit, znamená, že si myslíme, že jsme už 
sami dostatečně dokonalí.  

Služba nám pomáhá. Vždy bychom se měli snažit druhým posloužit, protože 
službou začíná lidskost. Ve službě se musíte snažit potlačit své ego. Služba vylučuje 
ego, zatímco ve snaze měnit druhé lidi ego obsaženo je.  

Svět se mění, ale některé skutečnosti zůstávají stále stejné. Na této planetě žil 
Krišna, Ježíš a mnoho jiných svatých. Působili tady a přesto jsou stále jsou páchány 
zločiny. Pokud někdo očekává, že přijde den, kdy budou všichni svatí, tak tomu 
nevěřím. Nečekejte, že budou jednoho den všichni sedět v meditaci od půl šesté do 
osmi - všichni v celém městě. Jestli si někdo myslí, že se mu podaří vytvořit takovou 
atmosféru, aby se všichni lidé změnili, promarňuje svůj život.  

Vy sami musíte nejprve poznat, kým ve skutečnosti jste. Pak můžete dělat cokoli, 
protože vaše činy budou vycházet z radosti. Je to jako s tancem. Tanec je krásná věc, 
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ale když chcete učit tanci někoho, kdo nechce, tak se s vámi bude hádat. Je to 
přirozené. 

Nechte lidi růst dle jejich možností. Pochopte, že různí lidé se vyvíjejí různě. Mohu 
vám dát příklad z tohoto domu. V domě s námi žije mladý muž, který  je nám téměř 
synem. Přesto jsem ho ani jednou nepožádal, aby také přišel na satsang. Jde si svou 
cestou a má své přednosti. 

 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 


